
آخرین وضعیت بازار رمزارزها در جهان

تراکنشهایچشمگیربیتکوین

داده ها نشــان داد که طی ۲۴ ســاعت گذشــته، رقم چشــمگیر ۹۰۳ میلیون دلار بیت کوین در 
تراکنش های مختلف ثبت شده که باعث گمانه زنی در مورد دلایل چنین نقل و انتقالات بزرگی شده 
است.به گزارش ایســنا، ردیاب داده های بلاک چین، وال الرت، ۱۰ تراکنش جداگانه با ارزش بالای 
بیت کوین را شناسایی کرد که بیت کوین بین کیف پول های ناشناخته و صرافی های اصلی جابه جا 
شد.سپرده گذاری به صرافی ها ممکن است نشان دهنده قصد فروش باشد در حالی که برداشت ممکن 
است به معنای خرید باشد. معاملات خارج از بورس که خارج از صرافی های رمزنگاری اتفاق می افتد 
ممکن است یکی دیگر از احتمالات باشد، با این حال، دلایل دقیق این حرکات ناشناخته باقی مانده 
است.در زمان نگارش این مطلب، بیت کوین ۰.۸۳ درصد در ۲۴ ساعت گذشته کاهش یافت و به ۹۴ 
هزار و ۵۰۷ دلار رسید و کمتر از بالاترین رقم تاریخی )ATH( خود یعنی ۱۰۸ هزار و ۲۶۸ دلار در 
۱۷ دسامبر ۲۰۲۴ معامله شد.حتی با قیمت های تقریبا ۱۲ درصد کمتر از رقم اوج قیمت، پلتفرم 
تحلیل زنجیره ای گلســنود اعلام کرد که دارندگان بلندمــدت بیت کوین )LTH( همچنان در حال 
توزیع، البته با سرعت کمتر هستند. با این حال، تغییر ۳۰ روزه درصدی در عرضه دارندگان بلندمدت 
بیت کوین نشان می دهد که نرخ توزیع به طور قطع به اوج خود و به اوج های چرخه تاریخی رسیده 
است.در چرخه ها، قیمت حتی پس از رسیدن به اوج توزیع دارندگان بلندمدت بیت کوین همچنان 
به افزایش خود ادامه می دهد، به این معنی اســت که اوج توزیع همیشــه با یک نقطه کلان فوری 
منطبق نیست.گلســنود بیان کرد که عرضه بیت کوین دارندگان بلندمدت بیت کوین در زیان صفر 
درصد اســت و این نشان می دهد که تقریبا همه دارندگان بلندمدت هنوز سودآوری ثبت می کنند.

مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتال در حال حاضر ۳.۳۲ تریلیون دلار برآورد می شــود که 
این رقم نســبت به روز قبل ۱.۳۳ درصد بیشتر شده اســت. در حال حاضر ۵۶.۴۶ درصد کل بازار 
ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین است که ۰.۴۱ درصد کاهش روزانه را ثبت کرده است.حجم 
کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته ۷۱.۱۵ میلیارد دلار است که ۴۸.۹۰ درصد کاهش 
داشــته است. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در حال حاضر ۵.۹۳ میلیارد دلار است که ۸.۳۳ 
درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال بوده و حجم تمام سکه های پایدار اکنون ۶۳.۱۳ 
میلیارد دلار است که ۸۸.۷۳ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

گلدمن ساکس پیش بینی رشد فرانسه در سال ۲۰۲۵ را به ۰.۶ درصد کاهش داد.
به گزارش ایسنا، گلدمن ســاکس پیش بینی خود برای رشد اقتصاد فرانسه در سال 
۲۰۲۵ را به ۰.۶ درصد تغییر داد که اندکی کاهش نســبت به انتظارات قبلی و کمتر 
از میزان توافق اســت.این شرکت ســرمایه گذاری به رکود احتمالی در سه ماهه آخر 
ســال ۲۰۲۴ اشــاره کرد که تحت تاثیر افت اقتصادی پــس از المپیک قرار گرفت.

این تعدیل، نشــان دهنده موضع محتاطانه تری در مصرف خصوصی اســت، زیرا نرخ 
افزایش دستمزدها آهسته شده و بیکاری روند صعودی دارد. گلدمن ساکس همچنین 
نشــان داد که ریسک های پیش بینی  آن به سمت نزول متمایل شده و عدم قطعیت 
سیاست های بالقوه و چالش های بازار کار به عنوان عوامل کمک کننده است.این شرکت 
همچنین پیش بینی کرد که کســری بودجه فرانسه در ســال ۲۰۲۵ به ۵.۷ درصد 
کاهش یابد که از ۶.۱ درصد در سال قبل کاهش یافته است. این پیش بینی به توانایی 
دولت برای تصویب بودجه بســتگی دارد و تــا حدودی بالاتر از محدوده هدف جدید 
تعیین شــده پنج تا ۵.۵ درصد است.انتظار می رود دولت بایرو با چالش هایی از جمله 

نیاز به امتیاز دادن به احزاب مخالف، فرضیات بالقوه بیش از حد خوش بینانه رشــد و 
تورم و خطرات لغزش در اجرای بودجه روبرو شــود.گلدمن ساکس خطر کوتاه مدت 
نپذیرفتن پیشــنهاد بودجه جدید توســط پارلمان فرانسه را ترسیم کرد که می تواند 
منجر به اســتعفای دولت و رکود کســری بودجه حدود ۶ درصد شود. این سناریو بر 
تعادل شــکننده مدیریت سیاســی و مالی پیش روی فرانسه تاکید می کند. علاوه بر 
این، قرار اســت که فیچ رتبه فرانسه )با رتبه AA با چشم انداز منفی( را در ۱۴ مارس 
گزارش کند و همچنین کمیسیون اروپا مطابقت با قوانین مالی بلوک را تا اواخر آوریل 
ارزیابی کند که همگی توجه بیشــتری را به خود جلب کند.چشــم انداز سیاسی در 
فرانســه همچنان نامشخص است و احتمال برگزاری انتخابات پارلمانی از ماه جولای 
وجود دارد.اکونومی نوشت، با این حال، نتایج نظرسنجی های اخیر نشان می دهد که 
هیچ تغییر قابل توجهی در رای دهی وجود ندارد که حاکی از ادامه بن بست در پارلمان 
و احتمال محدود تغییرات سیاسی عمده تا انتخابات ریاست جمهوری بعدی است که 

تا سال ۲۰۲۷ رخ دهد.

با تصمیم نمایندگان مجلس شورای اسلامی حکم مربوط به حقوق 
گمرکی واردات گوشی های همراه خارجی در لایحه بودجه سال آینده 
اصلاح شد.به گزارش ایســنا، نمایندگان مجلس شورای اسلامی در 
جلســه علنی امروز یکشــنبه صحن مجلس در جریان رسیدگی به 
گزارش کمیسیون تلفیق بودجه سال ۱۴۰۴ درباره بخش اول لایحه 
بودجه ســال ۱۴۰۴ کل کشــور، بند »ق« این لایحه را جهت رفع 
ایرادات شورای نگهبان به شرح زیر اصلاح کردند: ق- حقوق گمرکی 
واردات گوشی های همراه خارجی با قیمت بین ششصد )۶۰۰( تا هزار 
)۱۰۰۰( یورو، پانزده درصد )۱۵%( و نســبت به قیمت مازاد بر هزار 
)۱۰۰۰( یورو و بیشتر، سی درصد )۳۰%( تعیین می گردد.وزارت امور 
اقتصادی و دارایی )گمرک جمهوری اسلامی ایران( مکلف است منابع 
حاصل از اجرای این حکم را به ردیف درآمدی ۱۱۰۴۱۰ واریز کند. 
واردات این کالاها از طریق مناطق آزاد تجاری و صنعتی، نیز مشمول 
این حکم می شــود. به گزارش ایســنا با تصمیم نمایندگان مجلس 
شــورای اسلامی بندهای »ش«، »ض« و »ل« این لایحه جهت رفع 

ایرادات و ابهامات شورای نگهبان اصلاح عبارتی شدند.
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وزیر امور خارجه درگذشــت »فریدون شهبازیان« موسیقی دان برجسته کشورمان را تسلیت گفت.به گزارش خبرگزاری مهر، »سید عباس عراقچی« در پی 
درگذشت فریدون شهبازیان موسیقی دان برجسته کشورمان در پستی اینستاگرامی نوشت: درگذشت زنده یاد فریدون شهبازیان، استاد توانمند عرصه موسیقی 
ایران که آثاری بزرگ و ارزشمند برجای گذارد و نقشی ارزنده در اعتلای هنر موسیقی کشور ایفا کرد را تسلیت عرض می کنم ما برای آنکه ایران خانه خوبان 

شود رنج دوران برده ایم ما برای آنکه ایران گوهری تابان شود خون دل ها خورده ایم چه سفرها کرده ایم...
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اقتصادآلمان،پیشبهسوی
رکورد

تحلیل داده های اداره آمار آلمان نشــان می دهد کــه مازاد تجاری آلمان با 
ایالات متحده قبل از ورود دونالد ترامپ، رئیس جمهور منتخب آمریکا به کاخ 
ســفید، به سمت یک رکورد می رود.به گزارش ایسنا، در حالی که اداره آمار 
آلمان اطلاعات تجاری ماه نوامبر را منتشر کرد، محاسبات رویترز از ارقام ۱۱ 
ماهه نشــان داد که مازاد تجاری آلمان بــا ایالات متحده بین ژانویه و نوامبر 
از ۶۵ میلیارد یورو )۶۶.۹۵ میلیارد دلار( فراتر رفته اســت که بســیار بالاتر 
از رکورد قبلی ۶۳.۳ میلیارد یورویی گزارش شــده برای این کشور در سال 
۲۰۲۳ اســت.ینس سودکوم رئیس موسسه تحقیقاتی آلمانی اظهار کرد که 
صادرات آلمان به ایالات متحده در ماه های اخیر بســیار خوب توسعه یافته و 
اکنون در سطح رکوردی قرار دارد. با این حال، این روند ممکن است پس از 
روی کار آمدن ترامپ در ۲۰ ژانویه معکوس شود، زیرا جمهوری خواه وعده 
داده است که تعرفه های ۱۰ درصدی را بر واردات جهانی اعمال کند، اقداماتی 
که به گفته او تولیدات ایالات متحده را تقویت می کند.ماه گذشته، او همچنین 
گفت که کشــورهای اتحادیه اروپا با تعرفه های بیشتری مواجه خواهند شد، 
مگر اینکه این اتحادیه واردات نفت و گاز آمریکا را افزایش دهد.محاســبات 
رویترز نشــان داد که در ۱۱ ماهه نخســت ســال جاری، صادرات آلمان به 
ایالات متحده با ۲.۳ درصد افزایش نســبت به مدت مشــابه سال ۲۰۲۳ به 
۱۴۹.۹ میلیارد یورو رسیده است و موقعیت ایالات متحده را به عنوان خریدار 

برتر کالاهای ساخت آلمان تثبیت کرده است.

آغازطرحفروشجدید
ایرانخودرو

در  ایران خــودرو  صنعتــی  گروه 
تازه تریــن اطلاعیه خــود از آغاز 
طرح تــازه فروش محصولات خود 
خبر داد؛ متقاضیان از )یکشــنبه( 
باید حساب خود را وکالتی کنند.

به گزارش ایســنا، گــروه صنعتی 
ایران خودرو در اطلاعیه ای از طرح 
جدید فروش محصول محصولات 
و  فوق العــاده  روش  بــه  خــود 
پیش فروش، پس از گذشت حدود دو هفته از آخرین طرح فروش محصولات 
این شــرکت، خبر داده است.در این طرح، دو محصول سورن پلاس XU7P و 
۲۰۷ بــا موتور TU3 به صورت فروش فوق العاده با موعد تحویل ۹۰ روزه 
و خودروهای دناپلاس دستی با موتور EF7P، دناپلاس اتوماتیک، راناپلاس، 
ســورن پلاس XU7P و ۲۰۷ دستی سقف شیشه ای به صورت پیش فروش با 
موعد تحویل چهار تا هشت ماهه عرضه می شوند.این طرح، شامل متقاضیان 
عادی، مشــمولان طرح حمایت از خانواده و جوانی جمعیت و مشــمولان 

جایگزینی خودروهای فرسوده است.

چین،آبروداربازارخودروهای
برقیشد

فروش خودروهای چینی در ســال ۲۰۲۴ سرعت رشد خود را حفظ کرده و 
فروش خودروهای برقی و هیبریدی رکورد زده است.به گزارش ایسنا، فروش 
خودروهای چینی در سال ۲۰۲۴ سرعت رشد خود را حفظ کرد زیرا فروش 
خودروهای الکتریکی و پلاگین هیبریدی در بزرگترین بازار خودروی جهان 
در بحبوحه جنگ بی رحمانه قیمت ها و با مبادلات یارانه ای برای خودروهای 
سبزتر که منجر به خرید می شوند به رکورد بالایی رسید.رشد چشمگیر در 

چین در یک چشــم انداز جهانی خودروهای برقی که تا حد زیادی متوقف 
شده است، برای خودروسازانی مانند بی وای دی، جیلی و شیائومی خوب بود 
و به تکان صنعت در بازار رقابتی ســرعت بخشید. این امر همچنین به نفع 
تســلا بود که فروش آن در چین در سال ۲۰۲۴ به بالاترین حد خود رسید 
و کاهــش کلی در فروش جهانی غول خودروهای الکتریکی ایالات متحده را 
جبران کرد.سایر خودروسازان خارجی مانند جنرال موتورز، تویوتا و فولکس 
واگن همچنان در برابر رقبای محلی خود را از دست می دهند، اما بسیاری از 
آنها در تلاش برای حفظ استفاده موثر از ظرفیت در کارخانه های چینی خود 
هســتند.طبق گزارش انجمن خودروهای مسافری چین، فروش خودروهای 
سواری برای چهارمین سال متوالی رشد در سال ۲۰۲۴ با ۵.۳ درصد افزایش 
به ۲۳.۱ میلیون دستگاه رسید. فروش خودروهای برقی و پلاگین هیبریدی 
که مجموعاً به عنوان خودروهای انرژی نو شــناخته می شوند، ۴۰.۷ درصد 
افزایش یافت و ۴۷.۲ درصد از کل فروش خودرو در سال گذشته را تشکیل 
داد و بــه نقطه عطف ۵۰ درصدی نزدیک شــد.بیش از ۶.۶ میلیون خودرو 
فروخته شــده در سال گذشته از یارانه های دولتی تا ۲۸۰۰ دلار برای خرید 
خودروهای انرژی نو در مقابل ۲۰۰۰ دلار برای خودروهای با موتور احتراقی 
با مصرف ســوخت بهره مند شدند. بر اســاس داده های رسمی، بیش از ۶۰ 
درصد از خریدهای یارانه ای به خودروهای انرژی نو اختصاص داشت.رویترز 
گزارش کرد که مقامات از تمدید یارانه تجارت خودرو تا سال ۲۰۲۵ به عنوان 
بخشی از طرح توسعه تجارت مصرف کننده برای احیای رشد اقتصادی خبر 
دادند. تحلیلگران اظهار کردند که ما انتظار داریم برنامه یارانه تجارت خودرو، 

تقاضای کل سال ۲۰۲۵ را تا ۳ میلیون واحد افزایش دهد.

گزیده خبر

عارف: انجمن های علمی در تحقق رشد ۸ درصدی و حل ناترازی ها به 
دولت کمک کنند

صدور مجوز اپراتور هوش مصنوعی 
توسط وزارت ارتباطات

نفتکشناوگانسایهروسیهدرآبهای
آلمانگیرافتاد

معــاون وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: به زودی مجوز اپراتور هوش مصنوعی توســط وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات صادر خواهد شــد که این اقدام نشــانه عزم جدی وزارت ارتباطات برای 
توســعه زیرساخت های دیجیتال و ترســیم آینده ای نو برای اقتصاد کشور است.به گزارش ایسنا، در 
این نشســت احسان چیت ساز- معاون سیاســتگذاری، برنامه ریزی توسعه فاوا و اقتصاد دیجیتال- در 
جمع اعضای اتاق بازرگانی طی ســخنانی به ترسیم چهره تازه ای از برنامه های وزارت ارتباطات برای 
ورود به عرصه هوش مصنوعی پرداخت و در ابتدا اشــاره به ســابقه تاریخی این وزارتخانه گفت: ما از 

پست و تلگراف شروع کردیم، به .......

۵۳میلیوندلاردرتالارارزتجاریمعامله
شد
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موتور نیروگاه های بادی روشن شد،  ظرفیت بادی ها 
به ۸۰۰۰ مگاوات می رسد
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عارف: انجمن های علمی در تحقق رشد ۸ درصدی و حل ناترازی ها به دولت کمک کنندگزیده خبر
بقایی: خواستار تعمیق مناسبات 
گسترده میان ایران و ونزوئلا 

هستیم

سخنگوی وزارت امور خارجه ضمن آرزوی موفقیت برای نیکلاس مادورو تاکید کرد 
که ما مشتاق همکاری با دولت منتخب در جهت خیر و صلاح دو ملت ایران و ونزوئلا 
و در راستای تعمیق مناسبات گسترده هستیم.به گزارش خبرگزاری مهر، اسماعیل 
بقایی ســخنگوی وزارت امور خارجه در پیامی در حســاب کاربری خود در شــبکه 
اجتماعی ایکس )توئیتر ســابق( نوشت: تبریک به رئیس جمهور نیکلاس مادورو به 
خاطر تحلیف به عنوان رئیس جمهور کشور جمهوری بولیواری ونزوئلا.بقایی اظهار 
کــرد: ما برای وی آرزوی موفقیت در خدمت به کشــور و مردم بزرگ ونزوئلا داریم 
و مشــتاق همکاری با دولت منتخب در جهت خیر و صلاح دو ملت ایران و ونزوئلا 
و در راستای تعمیق مناســبات گسترده بین دو کشور هستیم.وی خاطرنشان کرد: 
ایران با مردم و دولت ونزوئلا در مواجهه با مداخلات شــرورانه و تحریم های یکجانبه 
و غیرقانونی که به سرکردگی آمریکا علیه این کشور اعمال می شود، ابراز همبستگی 

می کند.

شرط مجلس برای واردات 
خودرو توسط ایرانیان 
ساکن خارج از کشور

طبق مصوبه مجلس، واردات خودرو توسط ایرانیان ساکن خارج از کشور، بدون انتقال 
ارز و از محل ارز در اختیار با نرخ شــصت درصد حقوق ورودی مجاز است.به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شورای اســلامی در جلسه علنی امروز )یکشنبه( 
مجلس و در جریان رسیدگی به گزارش کمیسیون تلفیق بودجه سال ۱۴۰۴ درباره 
بخش اول لایحه بودجه سال ۱۴۰۴ کل کشور، بند )ر( این لایحه را برای رفع ایرادات 
شورای نگهبان به شــرح زیر اصلاح کردند:ر- بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران 
مکلف اســت حداقل سه میلیارد و سیصد میلیون )۳.۳۰۰.۰۰۰.۰۰۰( یورو از محل 
اجزاء )۱( و )۲( بند »الف« ماده )۱۱( قانون برنامه هفتم پیشــرفت و یا سایر منابع 
مورد تأیید )در هر فصل سال حداقل بیســت درصد )۲۰%(( برای واردات خودروی 
سواری نو و کارکرده )حداکثر پنج سال ساخت( اختصاص دهد.متقاضیان واردات با 
رعایت قانون ساماندهی صنعت خودرو مصوب ۲۶/ ۸/ ۱۴۰۰ با اصلاحات و الحاقات 
بعدی می توانند نســبت به ثبت درخواســت واردات خودرو از محل منابع این بند 
اقدام کنند. حقوق ورودی خودروهای وارداتی از محل ارز تخصیصی این بند شصت 
درصــد )۶۰%( تعیین می گردد. واردات خودرو موضوع این بند از محل ارز حاصل از 
صادرات، مشمول رفع تعهد ارزی صادرکنندگان مربوط می شود.واردات خودرو توسط 
ایرانیان ساکن خارج از کشــور )دارای کارت اقامت(، برای هر ایرانی در سال ۱۴۰۴ 
یک خودرو، خارج از ســقف مذکور، بدون انتقــال ارز و از محل ارز در اختیار با نرخ 
شصت درصد )۶۰%( حقوق ورودی مجاز است.دولت مکلف است نسبت به واگذاری 
مجوز واردات خودرو به روش رقابتی اقدام نماید.آیین نامه اجرائی این بند مشتمل بر 
نحوه ثبت درخواســت واردات و ساز و کار واگذاری مجوز واردات به متقاضیان و نیز 
ایرانیان ساکن خارج از کشور دارای کارت اقامت و نحوه تشخیص منشأ ارز خارجی 
و مرجــع تأیید کننده آن و پیاده ســازی روش رقابتی و نحوه تخصیص و تأمین ارز 
بابت واردات قطعات منفصله خودرو سواری متناسب با تخصیص و تأمین ارز واردات 
خودرو سواری نو و کارکرده )حداکثر پنج سال ساخت( به پیشنهاد سازمان برنامه و 
بودجه کشور و با همکاری وزارت صنعت، معدن و تجارت و بانک مرکزی به تصویب 

هیأت وزیران می رسد.

قالیباف: مجلس خود را موظف به 
رعایت سیاست های کلی می داند،انتقاد 

از روش کار هیات عالی نظارت

رئیس مجلس شورای اسلامی با تاکید بر این که مجلس شورای اسلامی خود را موظف به رعایت 
سیاست های کلان در مصوبات می داند، گفت: برخی از نمایندگان به روش هیات عالی نظارت 
نقد دارند.به گزارش ایســنا، محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی 
امروز یکشنبه مجلس و در جریان بررسی ایرادات شورای نگهبان به مصوبات مجلس در لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۴ به تذکرات تعدادی از نمایندگان نسبت به ایرادات هیات عالی نظارت مجمع 
تشخیص مصلحت نظام پاسخ داد.وی بیان کرد: ما در مجلس شورای اسلامی خودمان را موظف 
می دانیم که از نظر شرعی و قانونی، فرمایشات و مصوبات حضرت آقا در سیاست های کلان را 
رعایت کنیم و حتما و به طور قطع آن را دنبال کرده و انجام می دهیم.رئیس مجلس شــورای 
اســلامی اضافه کرد: براین اساس نباید این برداشت به وجود آید که مجلس می خواهد نسبت 
به سیاســت های کلان بی توجهی کند چون چنین چیزی وجود ندارد.قالیباف بیان کرد: بحث 
نمایندگان نقدی به روش کار هیات عالی نظارت است که باید موضوع عدم انطباق و مغایرت ها با 
سیاست های کلی بر اساس یک شاخصه مشخصی انجام شود تا برداشت دیگری به وجود نیاید.

وی اضافه کرد: البته ما به هیات عالی نظارت حق می دهیم چون در آغاز کار اســت و همچون 
شورای نگهبان تجربه ندارد به هرحال شورای نگهبان تجربه ۴۵ ساله ای دارد؛ باید دقت وجود 

داشته تا هم کار دنبال شده و هم هماهنگی صورت گیرد.

معــاون اول رئیس جمهورگفت: انجمن های علمی در پایش برنامه هفتم توســعه، تحقق 
رشــد ۸ درصــدی و حل ناترازی ها به دولــت کمک کنند.به گــزارش خبرگزاری مهر، 
محمدرضا عارف در نشســت با مســئولان انجمن های علمی کشــور کــه با حضور وزیر 
علوم، تحقیقات و فناوری، نمایندگان انجمن های علمی و دانشــمندان برجسته کشور و 
نمایندگان دســتگاه های امر برگزار شد، تصریح کرد: انجمن های علمی به ویژه در پایش 

برنامه هفتم توســعه، تحقق رشد ۸ درصدی و حل ناترازی ها به دولت کمک کنند.
عارف با تاکید بر حل مســائل مرتبط با ثبت شــرکت های انجمن های علمی با همکاری 
قــوه قضائیه و همچنین روند تأیید صلاحیت اســاتید فعال ایــن انجمن ها، در خصوص 

حل مشــکلات مالیاتی ایــن انجمن ها ادامــه داد: نگاه دولت چهاردهم این اســت که 
تشــکل های علمی در راســتای فعالیت های غیرانتفاعی معاف از مالیات باشند و اگر نیاز 
به اصلاح و بازنویســی قوانین وجود دارد با هماهنگی و همکاری ســازمان مالیاتی این 
مســئله حل شــود.معاون اول رئیس جمهور با تاکید بر اینکه انجمن های علمی مشاوران 
دولت چهاردهم هســتند، تصریح کــرد: از انجمن های علمی می خواهیم که پس از ابلاغ 
مصوبــات دولتی نظرات کارشناســانه خود را به دولت ارائه کننــد و دولت نیز بلافاصله 
بر اســاس این نگاه کارشناسی دانشمندان و اساتید برجســته علمی، اصلاحات لازم را 

به عمل خواهد آورد.

وی بــا بیــان اینکه نیاز به نگاه و حضــور انجمن های علمی در همه بخش های کشــور 
داریم، تصریح کرد: کشــور گرفتار آسیب های اجتماعی به ویژه شکاف نسلی است و باید 
دیــد انجمن های علمی چقدر برای حل این مســائل ورود و بــه دولت کمک کرده اند و 
با حضور این انجمن های علمی در کنار دولت، در خدمت مردم باشــیم و اگر بنا اســت 

مســئله ای با رویکرد علمی حل شود قطعاً دولت قوت قلب برای اجرا خواهد داشت.
معاون اول رئیس جمهور با اشــاره به اهمیت فعالیت انجمن های علمی دانشجویی افزود: 
در گذشــته مجموعه های جوان و علمی دانشجویی در دانشگاه ها به وجود آمد که بسیار 
مؤثــر و فعال بودند و گاهی به دلیل برخوردهای غیرمنطقی و ســلیقه ای دانشــگاه ها، 
جوانان علاقه مند به کار تشــکیلاتی رها شــده اند و انجمن های علمی باید برای میدان 

دادن به جوانان دانشــمند و فعال کردن آنان برای حل مشکلات کشور ورود کنند.
معــاون اول رئیس جمهور در خصــوص لزوم تکریم نخبگان و برجســتگان علمی تاکید 
کرد: امروز جوانان الگوی علمی ندارند و به دلایل برخوردهای ســلیقه ای، الگوســوزی 
در دانشــگاه ها و مراکز علمی و پژوهشــی شــده اســت که باید اقدام ارزشمند خوب و 
تأثیرگذار تکریم نخبگان برجســته علمی کشــور را تا زمانی که این دانشمندان در قید 

انجام دهیم. حیات هستند، 
عارف با اشاره به پدیده مهاجرت دانشمندان جوان طی سال های گذشته و با بیان اینکه 
بــه جای تقبیح مهاجرت آنان، رابطه شــان را با ایران حفظ کنیــم، تاکید کرد: جوانان 
دانشــمند و نخبه که از کشور مهاجرت کرده اند، هنوز نگاه به ایران دارند و باید ارتباط 
آنها با ایران را حفظ کرده و مشوق های لازم را ارائه کنیم و همچنین برای جلوگیری از 
مهاجرت جوانان برجســته و اساتید دانشگاهی جوان با کمک وزارت علوم، مسائل اولیه 
مســکن و معیشت آنان برطرف شــود که البته وزارت علوم دولت چهاردهم برنامه های 

بسیار خوب برای اســاتید جوان در نظر گرفته است که در آینده اعلام می کنیم.
وی افزود: گاهی این جوانان فکر می کنند که با قهر سیاســی و اجتماعی روبرو هســتند 
و تمامی پل های پشــت ســر آنها خراب شــده اســت که باید با برگزاری کنفرانس ها و 
کارگاه های علمی از آنان برای بهره گیری از نظرات علمی و کارشناســی استفاده کرد تا 

برای حضور پررنگ آنها نیز زمینه سازی شود.
عــارف از وزارت علوم خواســت تا بــا ســاماندهی انجمن های علمــی زمینه های 

شــود. ایجاد  دولت  تصمیم گیری های  در  آنان  حضور 
معــاون اول رئیس جمهور همچنین در این جلســه دســتور داد تا مشــکلات این 
انجمن هــا از جملــه مالیاتــی، بودجــه ای و اختصاص مکان مناســب با تشــکیل 
کارگروهــی با حضور معاونــان وزارتخانه های علوم و بهداشــت و معــاون علمی 
و فنــاوری رئیس جمهــور و ســایر دســتگاه های ذی ربط حل شــود.همچنین در 
ایــن نشســت نمایندگان انجمن های علمی به تشــریح مشــکلات خــود از جمله 
برخــوردار نبودن از مکان مســتقل برای اســتقرار و فعالیت، مشــکلات مرتبط با 
امــور مالیاتی، ناکافــی بودن منابع مالــی، طولانی بودن فراینــد تأیید صلاحیت 

پرداختند. علمی  انجمن هــای  منتخبان 

سرلشکر صفوی: ایران در همکاری با قدرت های آسیا در ایجاد امنیت پایدار نقش ایفا می کند
نظامیان ۸ کشــور جهان که در حال طی دوره دفاع ملی در دانشــگاه عالی دفاع ملی هستند 
با همراهی سرلشــکر صفوی و رئیس دانشکده بین الملل دانشــگاه عالی دفاع ملی از جزیره 
بوموســی و تنگه هرمز بازدید کردند.به گزارش ایســنا، سرلشکر سیدیحیی صفوی دستیار و 
مشاور عالی فرمانده کل قوا در تشریح اهداف این سفر گفت: این سفر علمی به منظور معرفی 
بخشی از پیشــرفت های جمهوری اســلامی ایران در بخش های دفاع و امنیت خلیج فارس 
و تنگــه هرمز، ترانزیت، انــرژی، صنعت و تقویت روابط میان ایران و کشــورهای پیرامون از 
جمله هندوستان، چین، پاکستان، ترکمنستان، عراق، عمان، یمن انجام شده است.وی افزود: 
دانشــجویان خارجی در این سفر سه روزه از بندر شهید رجایی، پالایشگاه ستاره خلیج فارس، 
شرکت فولاد هرمزگان، صنایع کشتی سازی، محیط شناسی جزیره بوموسی، ناوشکن جماران 
و بخشــی از توانمندی های نیروی دریایی سپاه بازدید و نشستی با سردار تنگسیری فرمانده 

نیروی دریایی سپاه برگزار کردند.

دستیار و مشــاور عالی فرمانده کل قوا با تأکید بر اهمیت دیپلماسی علمی با رویکرد دفاعی 
و امنیتی، تصریح کرد:تبادل دانشــجو در میان ارتش های جهــان یکی از عرصه های تقویت 
دیپلماســی دفاعی به شــمار می رود و هم اکنون با موافقت ســتاد کل نیروهای مسلح، تعداد 
قابل توجی از نظامیان کشورهای مختلف در دانشگاه عالی دفاع ملی در حال گذراندن دوره های 

نظامی هستند.
ســردار صفوی گفت: دیپلماسی دفاعی میان نیروهای مســلح ایران و کشورهای همسایه و 
فرامنطقــه ای، صلح و امنیت را برای دولت ها و ملت های همســو بــه ارمغان می آورد و فهم 
مشترک کشورها از تهدیدات مشترک و منافع مشترک نیازمند دیپلماسی فعال دفاعی است.

وی یادآور شــد: جمهوری اسلامی ایران همواره تلاش کرده اســت با برقراری روابط دفاعی، 
امنیتی، اطلاعاتی، اقتصادی، فرهنگی و سیاســی با ۱۵ کشور همسایه و قدرت های قاره آسیا 
همچون هند، چین و روســیه، به عنوان یک قدرت منطقه ای در جهت ایجاد ثبات و امنیت 

پایدار خصوصا در ساختار سازمان همکاری شانگهای و بریکس نقش ایفا کند.

معاون هماهنگ کننده ارتش از الحاق تجهیزات و جنگ افزارهای جدید به نیروی زمینی و دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران خبر داد.
به گزارش ایسنا، امیر دریادار حبیب الله سیاری گفت: الحاق بیش از ۱۰۰۰ فروند پهپاد راهبردی با ویژگی های پنهان کاری، قدرت انفجار بالا، 
برد زیاد و نقطه زنی طی روزهای آینده به ارتش جمهوری اسلامی اضافه می شود.وی ادامه داد: الحاق برخی تجهیزات در سامانه های مختلف 
در نیروی زمینی ارتش نیز طی روزهای آینده انجام می شود.معاون هماهنگ کننده ارتش گفت: در حوزه نیروی دریایی افتتاح فاز یک منطقه 
دوم دریایی در جاسک را در پیش داریم. در اجرای فرامین رهبری گسترش سواحل مکران آغاز شده است. فاز یک تاسیسات شامل موج شکن، 
اســکله و تاسیســات بندری برای حضور نیروی دریایی ارتش در دریاهای آزاد به زودی به بهره برداری خواهد رسید.امیر سیاری اظهار کرد: 
الحاق یک فروند ناو به نیروی دریایی نیز انجام می شود. این مسئله موجب افزایش توان رزمی نیروی دریایی ارتش می شود.وی همچنین از الحاق تعداد زیادی شناور و یگان های پروازی 

ارتقاء یافته خبر داد.

حضرت آیت الله خامنه ای در پیامی درگذشت عالم مجاهد حجت الاسلام آقای حاج شیخ حسین 
ابراهیمی را تسلیت گفتند.به گزارش ایسنا، متن پیام رهبر انقلاب اسلامی به این شرح است:بسم 
الله الرّحمن الرّحیمدرگذشــت عالم مجاهد حجت الاســلام آقای حاج شیخ حسین ابراهیمی 
رحمةالله علیه را به خاندان گرامی و به همه ی ارادتمندان و دوســتان و همکاران ایشان تسلیت 
عرض می کنم و مغفرت و رحمت و پاداش شایسته ی مجاهدت های آن مرحوم را از خداوند متعال 

مسألت می نماییم.سیّدعلی خامنه ای

امیر سیاری خبر داد؛

الحاق تجهیزات و جنگ افزارهای جدید به یگان های 
زمینی و دریایی ارتش

پیام تسلیت رهبر انقلاب در پی درگذشت 
حجت الاسلام حسین ابراهیمی

سرلشکر صفوی: ایران در همکاری با قدرت های آسیا در ایجاد امنیت پایدار 
نقش ایفا می کند
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گزیده خبرگزیده خبر موتور نیروگاه های بادی روشن شد،  ظرفیت بادی ها به ۸۰۰۰ مگاوات می رسد 

وزارت نیرو هدف گذاری کرده که ظرفیت تولید انرژی بادی را به ۸۰۰۰ مگاوات برساند. 
این هدف بخشی از برنامه کلی برای دستیابی به ۳۰ هزار مگاوات انرژی های تجدیدپذیر 
)خورشیدی و بادی( در کشور است. پروژه هایی مانند نیروگاه میل نادر می تواند آغازگر 
حرکت جدی به ســمت اســتفاده از این پتانسیل عظیم باشــد.به گزارش ایسنا، ایران 
بــا توجه به موقعیت جغرافیایی خاص خود، یکی از کشــورهای دارای پتانســیل بالای 
تولید انرژی بادی در منطقه خاورمیانه و جهان اســت. مطالعات مختلف نشان می دهد 
کــه ظرفیت بالقوه انرژی بادی در کشــور حدود ۳۰ هزار مگاوات اســت که این رقم، 
معــادل بخش قابل توجهــی از کل ظرفیت تولید برق ایران اســت. در حال حاضر، اما 
از این ظرفیت تنها بخش کوچکی مورد اســتفاده قرار گرفته اســت.ایران دارای مناطق 
بادخیز متعددی اســت که شــرایط ایده آلی برای تولید انرژی بادی دارند. از جمله این 

مناطق می توان به منطقه سیســتان و بلوچستان اشاره کرد، این منطقه به دلیل وزش 
بادهای ۱۲۰ روزه سیســتان، یکی از بهترین مناطق برای احداث نیروگاه های بادی در 
کشور اســت.نیروگاه بادی میل نادر در استان سیستان و بلوچستان یکی از بزرگ ترین 
پروژه های انرژی بادی در کشــور است که عملیات اجرایی آن به تازگی آغاز شده است. 
ایــن پروژه با ظرفیت ۶۰۰ مگاوات و ســرمایه گذاری بالغ بر ۴۴۷ میلیون یورو )۸۲۰۰ 
میلیارد تومان( طراحی شــده و طی ۲۴ ماه به بهره برداری خواهد رسید.به گفته عباس 
علی آبــادی - وزیر نیرو -  ایــن نیروگاه یکی از پروژه های کلیدی در راســتای کاهش 
وابستگی کشــور به انرژی های فسیلی و دســتیابی به تولید برق پایدار است. با اجرای 
ایــن پروژه، علاوه بر تأمین انرژی پاک، گام مهمی در راســتای کاهش آلایندگی هوا و 
مقابله با تغییرات اقلیمی برداشــته خواهد شــد.وزیر نیرو در آیین آغاز عملیات اجرایی 

این پروژه اظهار کرد که بخش اعظم توجه در کشور طی سال های گذشته به انرژی های 
فسیلی معطوف بوده و اکنون با تغییر سیاست ها، انرژی های تجدیدپذیر در اولویت قرار 
گرفته است. او همچنین تأکید کرد که تغییرات اقلیمی، عمدتاً ناشی از مصرف بی رویه 
سوخت های فســیلی است و گسترش نیروگاه های خورشــیدی و بادی می تواند نقشی 
کلیــدی در کاهش این بحران ایفا کند. علی آبادی اعــلام کرد که وزارت نیرو برنامه ای 
توســعه ای برای احداث ۸۰۰۰ مگاوات توربین بادی در کشــور تدوین کرده است. این 
برنامــه علاوه بر تأمین نیازهای داخلی، با بهره گیری از ظرفیت شــرکت های داخلی، به 
تقویت صنعت ملی و افزایش اشتغال کمک خواهد کرد.ایران اکنون توانایی تولید داخلی 
توربین های بادی را دارد. این دســتاورد، علاوه بر کاهش هزینه های ارزی، امکان انتقال 
دانش فنی به نســل های آینده و توســعه پایدار را فراهــم می کند.نیروگاه بادی میل 
نــادر، به عنوان یکی از مهم ترین پروژه های انرژی تجدیدپذیر کشــور، گامی بزرگ در 
راستای کاهش وابستگی به ســوخت های فسیلی و تأمین برق پایدار است. این پروژه 
نه تنها مزایای زیســت محیطی، بلکه اثرات اقتصادی و اجتماعی گســترده ای به همراه 
دارد و نقشــی کلیدی در توسعه پایدار مناطق چون سیستان و بلوچستان ایفا خواهد 
کرد.عــلاوه بر این منطقه، در منطقه منجیل و رودبار نیز پتانســیل تولید انرژی بادی 
وجود دارد، شــمال کشــور، به ویژه گیلان، به دلیل وجود بادهــای قوی، اولین مکان 
احــداث نیروگاه های بادی در ایران بوده و نیروگاه بــادی منجیل یکی از نیروگاه های 
قدیمی و فعال در این منطقه است.خراســان شــمالی و رضوی نیز در شــمال شرق 
ایران نیز به دلیل بادهای پایدار، مســتعد توســعه نیروگاه های بادی هستند. مناطقی 
مانند کردســتان، آذربایجان و همدان نیز از دیگر نقاطی هســتند که پتانسیل بالایی 
بــرای تولید انرژی بادی دارند.ظرفیت نصب شــده انرژی بــادی در ایران حدود ۳۰۰ 
مگاوات اســت در حال حاضر، ظرفیت نصب شــده انرژی بــادی در ایران حدود ۳۰۰ 
مگاوات اســت که نســبت به ظرفیت بالقوه کشور بسیار پایین اســت. این نیروگاه ها 
عمدتاً در مناطق منجیل، رودبار، کهک قم و سیســتان و بلوچســتان واقع شده اند. با 
وجود پیشــرفت های اخیر، این میزان هنوز نیازمند توســعه چشمگیری است.به دلیل 
وابســتگی طولانی مدت به انرژی های فسیلی، سرمایه گذاری در انرژی های تجدیدپذیر 
کمتر مورد توجه بوده اســت. همچنین نیاز به توسعه زیرســاخت های فنی، از جمله 
خطوط انتقال و فناوری های پیشــرفته، یکــی از چالش ها بوده و عدم وجود قوانین و 
سیاست های کافی برای تشویق سرمایه گذاران در این حوزه، روند توسعه را کند کرده 
است.  ایران به عنوان کشوری با پتانســیل بالای تولید انرژی های تجدیدپذیر، به ویژه 
انرژی بادی، در ســال های اخیر برنامه های گسترده ای برای بهره برداری از این منابع 
آغاز کرده اســت. ظرفیت بالقوه تولید انرژی بــادی در ایران ۳۰ هزار مگاوات برآورد 
شــده که موقعیت جغرافیایی مناطق بادخیز، از جمله سیســتان و بلوچســتان، نقش 

مهمی در این پتانسیل دارد.

۵۳ میلیون دلار در تالار ارز تجاری 
معامله شد

حجم کل معاملات تالار ارز تجاری مرکز مبادله ایران در روز پنچ شنبه )۲۰ دی ماه( معادل ارزش 
دلاری حدود ۵۳ میلیون دلار اعلام شــد.به گزارش ایسنا، به نقل از مرکز مبادله ایران، طی یک 
جلسه معاملاتی روز پنج شنبه ۲۰ دی ماه، حجم کل معاملات تالار ارز تجاری مرکز مبادله ایران 
به تفکیک نوع ارز، ۳۷ میلیون درهم، ۲۰ میلیون دلار، ۱۳۵ میلیون یوآن و ۴ میلیون یورو بوده 
اســت؛ معادل ارزش دلاری این حجم معاملات حدود ۵۳ میلیون دلار است.شــایان ذکر است، 
حجم کل معاملات ســامانه ارز تجاری مرکز مبادله ایران از ابتــدای فعالیت تا ۲۰  دی ماه، ۱.۴ 
میلیارد درهم، ۲۳۴ میلیون دلار، ۴۵۱ میلیون یوآن و ۱۷ میلیون یورو بوده اســت.مطابق آمار 
اعلامی از ابتدای فعالیت تاکنون، معادل ارزش دلاری ۶۸۶ میلیون دلار در تالار ارز تجاری معامله 
صورت گرفته است.طی این دوره ۲۶۷۸ معامله در نتیجه ۴۰۷۸ ثبت سفارش به روش معاملاتی 
جورسازی)مچینگ( بین بازرگانان انجام گرفت.همچنین تعداد ۱۵۷۹ بازرگان طی دوره مذکور 

معاملات خود را از طریق کارگزاران یا بانک های عامل در این سامانه انجام داده اند.

امکان پایش پیکسل به پیکسل داخل 
کوره های صنایع فراهم شد

مهندســان یکی از شرکت های دانش بنیان دوربین های پیشــرفته را برای پایش و کنترل داخل 
خورده های صنایع فولاد ســازی و سیمان عرضه کردند و با این خدمت دانش پایه، امکان پایش 
داخل کوره ها را برای صنایع فراهم کردند.محمد خانجانی، کارشناس ارشد تحقیق و توسعه این 
شرکت دانش بنیان در گفت وگو با ایسنا، شروع فعالیت این شرکت را با حضور جمعی از اعضای 
هیات علمی دانشگاه ها در زمینه طراحی و ساخت تجهیزات اندازه گیری دقیق و ارائه راه کارهای 
مبتنی بر پایه دانش اپتیک دانســت.وی طیف سنجی نوری را از محصولات تولیدی این شرکت 
عنوان کرد و یادآور شــد: با توجه به نیاز بخش های مختلف تحقیقاتی، آموزشی، آزمایشگاهی و 
صنعتی، اقدام به طراحی و ســاخت طیف سنج هایی  با کیفیت و قیمت  قابل رقابت با نمونه های 
مشابه خارجی کردیم. این دســتگاه که در دو مدل ارائه شده، توانایی آشکارسازی طیف جذبی 
نمونه در دو بازه طول موجی ۱۱۰۰-۲۵۰ نانومتر و ۱۱۰۰-۴۰۰ نانومتر را بســته به نیاز مشتری 
دارد.خانجانی اظهار کرد: طیف سنج نوری، دستگاهی برای اندازه گیری ضریب  جذب مواد برحسب 
طول  موج های مختلف نوری است. این دستگاه از یک منبع نور داخلی و یک طیف سنج تشکیل 
شده است و در آزمایشگاه های شیمی، زیست شناسی و تشخیص  طبی، صنایع غذایی و دارویی، 
صنعت رنگ و متالورژی کاربرد دارد. سرعت بالا در نمونه گیری، ابعاد کوچک، وزن بسیار پایین 
و قابلیت حمل و نقل آسان از دیگر ویژگی های این دستگاه به شمار می رود.وی، طراحی و تولید 
میکروســکوپ نوری سه بعدی، ادوات اپتیکی و اپتومکانیکی را از دیگر محصولات شرکت عنوان 
کرد و یادآور شد: دوربین ترموگراف شعله که توسط متخصصان این شرکت طراحی و ساخته شده 
است، دارای قابلیت اندازه گیری دقیق دما و تهیه پیکسل به پیکسل دمای شعله است.به گفته وی 
این محصول در کوره ها، کوره های مذاب و در هر مکانی که شعله وجود دارد، به صورت پیکسل به 
پیکسل دمای نقاط مختلف را به کاربر اعلام می کند. کارشناس ارشد تحقیق و توسعه این شرکت 

با تاکید بر اینکه این محصول کاربرد ویژه ای برای شرکت های فولاد و سیمان دارد، یادآور شد: 
کوره هــای دمای بالا یکــی از مهم ترین بخش ها در صنایع مختلف هســتند و  پایش و کنترل 
ایــن کوره ها از اهمیت بالایی برخوردار اســت و یکی از ابزارهــای مهم برای این منظور دوربین 
تصویربرداری آنلاین برای پایش کوره است.  قابلیت تغییر زاویه و میدان دید بر حسب سفارش، 
طراحی اپتیکی بر اساس مقاومت در دمای بالا، سیستم خنک کاری فقط هواخنک )بدون نیاز به 
آب خنک(، بدون نیاز به سیســتم خود عقب کش، کنترل دوربین از طریق وای فای، دارای شیشه 
محافظ قابل تعویض و پنجره دوربین خود تمیز شونده از مزایای این محصول است. وی  سبک 
و قابل حمل بودن، حذف خطاهای متداول در روش های سنتی و توانایی اندازه گیری دمای شعله 
در بازه ۹۰۰ تا ۲۵۰۰ درجه ســانتی گراد را از جمله ویژگی های شــاخص این دوربین ها عنوان 
کرد.وی از تجاری ســازی این محصول خبر داد و خاطر نشان کرد: تمام محصولات شرکت، چه 
از نظر نرم افزاری و چه در بخش ساخت، از صفر تا صد توسط متخصصان داخلی شرکت طراحی 

و تولید شده اند.

نفتکش ناوگان سایه روسیه در 
آب های آلمان گیر افتاد

مقامات آلمانی اعلام کردند نفتکشی که در آب های این کشور گرفتار شده است، به ناوگان 
ســایه روســیه تعلق دارد که برای دور زدن تحریم ها، استفاده می شــود.به گزارش ایسنا، 
مقامات دریایی آلمان اعلام کردند یک کشتی با پرچم پاناما به نام »اونتین«، نیرو و کنترل 
خود را از دست داده است، به این معنی که یدک کش ها، برای ایمن سازی کشتی مستقر 
شــده اند.آنالنا بائربوک، وزیر خارجه آلمان، مسکو را مقصر قلمداد کرد و ولادیمیر پوتین، 
رئیس جمهور روســیه را به دور زدن تحریم ها و تهدید امنیت اروپا با اســتفاده از ناوگان 
»نفتکش های زنگ زده« متهم کرد. روســیه که قبلا از پاسخ به اتهامات استفاده از ناوگان 
ســایه خودداری کرده بود، هنوز درباره این حادثه اظهار نظر نکرده است. آمریکا، انگلیس 
و اتحادیه اروپا پس از آغاز حمله گســترده روسیه به اوکراین در سال ۲۰۲۲، صنعت نفت 
روســیه را تحریم کردند.آلمان در اولین گزارش خود از یدک کشیدن این نفتکش، اعلام 
کرد این کشــتی ۲۷۴ متر )۸۹۸ فوت( طول و ۴۸ متــر )۱۵۷ فوت( عرض دارد و حدود 
۹۹ هزار تن نفت را حمل می کند.مقامات دریایی آلمان اعلام کردند نفتکش با سرعت کم 
حدود ۲.۵ کیلومتر در ســاعت، در آب های ساحلی دریای بالتیک در شمال جزیره روگن 
آلمان در حال حرکت اســت. یک تیم چهار نفره متشکل از متخصصان، جمعه شب، برای 
برقراری اتصالات یدک کش با هلیکوپتر بر روی کشتی فرود آمدند. سه یدک کش کنترل 
کشتی آسیب دیده را که نمی تواند مانور دهد، به دست گرفتند. مقامات دریایی جمعه شب 
گفتند که هیچ نشت نفتی شناسایی نشده است و با توجه به دریای مواج، اقدامات ایمنی 
را انجام داده اند، زیرا ارتفاع امواج در منطقه ای که کشــتی در آن حضور دارد، به ۲.۵ متر 
می رســد و تندبادها، باد را تقویت می کنند.اگرچه این کشتی، پرچم پاناما را حمل می کند 
اما مقامات آلمانی، روسیه را مسئول این حادثه می دانند. وزیر خارجه آلمان گفت: روسیه 
نــه تنها با جنگ تجاوزکارانه غیرقانونی خود علیه اوکراین، بلکه با کابل های قطع شــده، 
شناورهای سرگردان مرزی، کمپین های نشر اطلاعات نادرست، مسدود کننده های جی پی 
اس و همانطور که شاهد بودیم، نفتکش های فرسوده، امنیت اروپای ما را به خطر می اندازد.

اتحادیه اروپا دسامبر گذشته، در بیانیه ای اعلام کرده بود که سرگرم کار بر روی اقداماتی از 
جمله تحریم ها برای هدف قرار دادن ناوگان سایه روسیه است که امنیت و محیط زیست 
را تهدید می کند و در عین حال به تامین بودجه جنگی روســیه کمک می کنند اظهارات 
بلوک اروپا پس از آن بیان شد که کابل های زیردریایی در دریای بالتیک توسط یک کشتی 
مشکوک آسیب دیدند که اتحادیه اروپا معتقد است بخشی از ناوگان سایه روسیه بوده است.

بر اساس گزارش اویل پرایس، حادثه اخیر در دریای بالتیک در حالی رخ داد که واشنگتن و 
لندن، با تحریم مستقیم شرکت های انرژی »گازپروم نفت« و »سورگوت نفت گاز« روسیه، 

فشارها بر مسکو را مضاعف کردند.

معــاون وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفــت: به زودی مجوز اپراتور هوش مصنوعی 
توســط وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات صادر خواهد شــد که این اقدام نشانه عزم 
جدی وزارت ارتباطات برای توســعه زیرســاخت های دیجیتال و ترســیم آینده ای نو 
برای اقتصاد کشــور اســت.به گزارش ایسنا، در این نشســت احسان چیت ساز- معاون 
سیاســتگذاری، برنامه ریزی توســعه فاوا و اقتصــاد دیجیتال- در جمــع اعضای اتاق 
بازرگانی طی ســخنانی به ترســیم چهره تازه ای از برنامه هــای وزارت ارتباطات برای 
ورود به عرصه هوش مصنوعی پرداخت و در ابتدا اشاره به سابقه تاریخی این وزارتخانه 
گفت: ما از پســت و تلگراف شــروع کردیم، به مخابرات و پهن باند رسیدیم و امروز در 
آســتانه ورود جدی به دنیای هوش مصنوعی هســتیم. این مســیر نشان می دهد که 
وزارت ارتباطــات همــواره در قلب تحولات فناوری قرار داشــته و همچنان به حرکت 
رو به جلو ادامه می دهد.چیت ســاز در بخشــی از سخنان خود، درباره ضرورت حفاظت 
از حقــوق دیجیتال مردم تأکید کرد و گفت: در تمــام این تحولات، حقوق دیجیتال و 
داده های مردم اولویت ما بوده و هســت. مــا درصددیم تا با تنظیم گری به روز، محیطی 
امن و شــفاف ایجاد کنیم تا شرکت ها و اســتارتاپ ها بتوانند با آسودگی فعالیت کنند 
و مــردم نیز از حریم خصوصی خود مطمئن باشــند.او در ادامه، بــه برنامه های عملی 
وزارت ارتباطات اشاره و اعلام کرد: مجوز اپراتور هوش مصنوعی به زودی توسط وزارت 
ارتباطات صادر خواهد شــد. این اقدام، هم یک گام بزرگ برای شــفافیت و ساماندهی 

فعالان حوزه هوش مصنوعی اســت و هم نشــانه عزم جدی مقام عالی وزارت برای 
توســعه زیرساخت های دیجیتال و ترســیم آینده ای نو برای اقتصاد کشور.چیت ساز 
افــزود: هدف ما این اســت که دولت تنهــا در جایی ســرمایه گذاری کند که بازده 
کوتاه مــدت آن برای بخش خصوصی جذاب نیســت. هر جا که بخش خصوصی قادر 
بــه فعالیت باشــد و رقابت کند، ورود دولت ممنوع اســت. مــا در کارگروه اقتصاد 
دیجیتــال، دقیقاً بــرای تحقق همین هدف تلاش می کنیم تــا علاوه بر هموارکردن 
مســیر ســرمایه گذاری های جدید، از ســرمایه و خلاقیت بخش خصوصی نیز برای 
رشــد اقتصاد دیجیتال نهایت اســتفاده را ببریم.او با اشــاره بــه تجربه های موفق 
جهانی خاطرنشــان کرد: ما چرخ از ابتدا اختراع کنیم. ما با ایجاد بســترهای قانونی 
و زیرســاختی مناســب، به فعالان حوزه فناوری میدان می دهیم و اقتصاد کشــور 
را دگرگــون می کنیم. از تجربه هــای بین المللی برای سرعت بخشــیدن به روند کار 
بهره خواهیم گرفت.چیت ســاز در بخش پایانی ســخنان خود، بر ضرورت هماهنگی 
میــان دولت، نهادهای دانشــگاهی و بخــش خصوصی تأکید کرد و گفت: زیســت 
بوم دیجیتــال و به ویژه هوش مصنوعــی، نیازمند همکاری همگانی اســت. وزارت 
ارتباطات در نقش تســهیل گر حاضر می شــود و زیرســاخت ها را فراهم می کند، اما 
موفقیت نهایی، حاصل تلاش تک تک شماســت. بیایید دســت به دست هم، ایران را 

بــه یکی از قطب های هوش مصنوعــی در منطقه و جهان تبدیل کنیم.  

ســهم صندوق توسعه ملی به صورت 
حواله نفتی تحویل آن می شود

با تصویب نمایندگان مجلس شــورای اســلامی، سهم صندوق توســعه ملی به صورت 
حواله نفتی تحویل این صندوق می شــود.به گزارش ایســنا، نمایندگان مجلس شورای 
اســلامی در جلســه علنی امروز یکشــنبه صحن مجلس و در جریان بررســی ایرادات 
شــورای نگهبان به مصوبات مجلس در بخش اول لایحه بودجه سال ۱۴۰۴ کل کشور، 
جــزء )۱-۱( بند )الف( تبصره)۳( این لایحه را به شــرح زیر اصلاح کردند:طبق مصوبه 
مجلس،  به اســتناد ماده )۱( قانون الحاق برخی مواد به قانون تنظیم بخشی از مقررات 
مالی دولت )۲( و ماده )۱۵( قانون برنامه پنج  ساله هفتم پیشرفت، سهم بودجه عمومی 
دولــت از محل منابع صادرات نفت خام، میعانــات گازی و خالص صادرات گاز طبیعی 
با لحاظ ســهم یک درصــد )۱%( از منابع حاصل از صادرات ایــن موارد )موضوع جزء 
)۱-۲( بند )الف( ماده )۴۶( قانون برنامه پنج ســاله هفتم پیشــرفت مربوط به حساب 
بهینه ســازی مصرف انرژی( و سهم ســه درصد )۳%( از درآمد حاصل از صادرات موارد 

مذکــور )موضوع بند )الف( ماده )۱۴( قانون مذکور(، ســی و هفت و نیم واحد درصد 
از کل این منابع می باشــد.بانک مرکزی جمهوری اســلامی  ایران مکلف است در طول 
ســال و بلافاصله پس از وصول نســبت به واریز این وجوه به حســاب مربوطه اقدام 
کند.همچنیــن جزء )۲ـ۱( بند الف تبصره ۳ به شــرح زیر اصلاح شــد:در اجرای بند 
»الف« ماده )۱۰۲( قانون برنامه هفتم پیشــرفت، به ســتاد کل نیروهای مسلح برای 
صادرات یــا مصرف در پالایشــگاه های داخلی بابت تقویت بنیه دفاعی شــامل طرح 
شهید باقری ســه میلیارد و دویســت میلیون )۳.۲۰۰.۰۰۰.۰۰۰( یورو، طرح شهید 
نظــران دو میلیارد و پانصد میلیون )۲.۵۰۰.۰۰۰.۰۰۰( یورو و طرح شــهید مدرس 
پانصد میلیون )۵۰۰.۰۰۰.۰۰۰( یورو )جمعاً به مبلغ شــش میلیارد و دویست میلیون 
)۶.۲۰۰.۰۰۰.۰۰۰( یورو( و بابت طرح شــهید چمران یک میلیارد و ســیصد میلیون 
)۱.۳۰۰.۰۰۰.۰۰۰( یــورو مطابق جدول شــماره )۲۱( این قانــون انواع نفت خام و 
میعانــات گازی با اعمال حســاب در دفاتر خزانه داری کل کشــور به صورت ماهانه و 
منظم تحویل می شــود. معادل نفت خام تحویلی به پالایشــگاه های داخلی، به صورت 
فرآورده و مشــتقات بــرای صادرات آن، در اختیار ســتاد کل نیروهای مســلح قرار 
می گیرد. تحویل نفت این جزء توســط شــرکت ملی نفت ایران منوط به تحویل سایر 

موارد مندرج در بند »الف« این تبصره نمی باشــد.

مسئول کمیته مزد کارگروه مزد شورای اسلامی کار کشور گفت: عدد سبد معیشتی که ما با توجه به اطلاعات منتهی به تورم و داده ها اقتصادی 
مهر ماه اســتخراج کردیم، معادل با ۲۶ میلیون و ۴۷۶ هزار تومان اســت.به گزارش خبرنگار مهر، تعیین مزد جامعه کارگری هر ساله یکی از 
چالش های حوزه کار بوده که همیشه نسبت به نرخ تورم فاصله زیادی داشته است.سال گذشته بر اساس نرخ تورم ۴۲.۵ درصدی بهمن ماه، 
همچنین بر مبنا دهک چهارم و بعد خانوار ۳.۳ )طبق سرشماری سال ۱۳۹۵( و نیز مطالعات انستیتو تغذیه ایران، عدد سبد معیشتی مطلوب 
اســتخراج شــده از سوی جامعه کارگری ۲۱ میلیون و ۶۶۸ هزار تومان بود که بدون در نظر گرفتن تورم انتظاری امسال یعنی ۱۴۰۳ تعیین 
شده بود؛ اما در نهایت دستمزد جامعه کارگری بدون در نظر گرفتن این عدد مشخص شد.محسن باقری، عضو هیئت مدیره کانون هماهنگی شوراهای اسلامی کار در گفتگو با خبرنگار 
مهر در خصوص عدد سبد معیشتی گفت: جلسات تعیین مزد شورای عالی کار هنوز شروع نشده و به شکل رسمی مذاکره ای انجام نشده است.این مسئول کمیته مزد کارگروه مزد شورای 
اسلامی کار کشور افزود: ما در این کمیته ماهانه مبلغ سبد معیشتی را به روزرسانی می کنیم و بر اساس اطلاعاتی که از مرکز آمار ایران و بانک مرکزی گرفته می شود تلاش داریم مبلغ 

سبد را به روز و ماه رصد کنیم.

مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی گفت مصرف بنزین کشور در سال ۱۴۰۳ با رشد ۷.۴ درصدی نسبت به سال گذشته به ۱۲۴ میلیون 
لیتر در روز رسیده است.  به گزارش ایسنا، کرامت ویس کرمی با اشاره به وضعیت مصرف بنزین، اظهار کرد: مصرف بنزین کشور در سال ۱۴۰۳ 
با رشد ۷.۴ درصدی نسبت به سال گذشته به ۱۲۴ میلیون لیتر در روز رسیده است.به گفته وی مصرف بنزین کشور در سال قبل ۱۱۵.۴ میلیون 
لیتر در روز بوده است.مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی همچنین از رشد ۹ درصدی مصرف گازوئیل کشور در سال جاری خبر داد و 
گفت در سال پیش مصرف گازوئیل ۱۱۰ میلیون لیتر در روز بود که این رقم در سال ۱۴۰۳ با رشد ۹ درصدی مواجه شده است.مدیرعامل شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی با بیان اینکه براســاس قانون برنامه هفتم متنوع سازی سبد سوخت در دستور کار قرار گرفته است، گفت: از ابتدای 

سال تاکنون روزانه ۷ هزار و ۳۰۰ تن ال پی جی در  کشور تولید و ۲ هزار و ۹۰۰ تن ال پی جی توزیع شده است. این مقدار توزیع داخلی ال پی جی نسبت به ۲ سال قبل ۵۰ درصد کاهش 
یافته است.ویس کرمی با بیان اینکه هم اکنون ظرفیت بسیار خوبی در بحث مازاد بر نیاز داخلی در بحث گاز مایع داریم که امیدواریم بتوانیم در بحث متنوع سازی سبد سوخت خودرو از 
آن استفاده کنیم، تصریح کرد: در نظر داریم احداث جایگاه های ال پی جی را در نزدیکی پالایشگاه هایی که مازاد ال پی جی بر مصرف داخلی دارند، اجرایی کنیم تا بتوانیم ال پی جی را به 

سبد سوخت خودروها اضافه کنیم.

افزایش ۷.۴ درصدی مصرف بنزین کشور در سال جاری رقم سبد معیشتی امسال نباید کمتر از ۲۶ میلیون تومان باشد

معاون وزیر ارتباطات خبر داد

صدور مجوز اپراتور هوش مصنوعی توسط وزارت ارتباطات
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به گزارش ايلنا به نقل از اداره كل روابط عمومى ســازمان ســينمايى، 
محمد خزاعى در حاشيه اين بازديد، كتاب را رسانه اى قدرتمند، فراگير، 
تاثيرگذار و قابل دسترس معرفى كرد و گفت: هر چه استقبال از كتاب 
و كتابخوانى در بين مردم بيشتر باشد به همان اندازه تحول، پيشرفت و 
ارتقاى فرهنگى در آن جامعه سهل الوصول تر خواهد بود. غناى فرهنگ 
كتابخوانى يكى از شــاخصه هاى بارز جوامع پيشرفته است و قطعا هر 
چه جامعه بيشــتر به سمت كتاب ســوق پيدا كند، مى توان به آينده 
آن اميدوارتــر بود. وى افزود: ضريب نفوذ كتاب در جامعه، آينده آن را 
تضمين مى كند. در جامعه ما به علت گذشته پربارى كه در حوزه فرهنگ 
و تمــدن وجود دارد، همواره كتاب و كتابخوانى در آن از اهميت بالايى 
برخوردار است. رئيس سازمان سينمايى با اشاره به ارتباط عميق دنياى 
كتاب و سينما عنوان كرد: بسيارى از دستاوردهاى سينما از طريق كتاب 
محقق شده است. كتاب از همان ابتداى ظهور سينما، حضور پررنگ و 
تعيين كننده اى در شناساندن و معرفى سينما داشته و قدرت و قدمت 
اين رسانه را به ما يادآورى مى كند. وى با توضيح اينكه چشم انداز آينده 
ســينماى ايران با كتاب پيوند خورده اســت، گفت: يكى از چالش هاى 
امروز فيلم ها و ســينماى ما، فقدان متون قوى و بحران فيلمنامه است. 
اين در حالى است كه حوزه كتاب و اقتباس ادبى مى تواند كمك بسيارى 
به ســينما كرده و بخشى از كم و كاســتى هاى محتوايى آثار را جبران 
كند. با همه تلاش هايى كه در زمينه اقتباس در سينما انجام شده به جز 
چند مورد، هنوز از همه ظرفيت هاى اقتباس در حوزه ســينما استفاده 
نشده و اساسا يكى از مشكلات امروز سينماعدم اقتباس و فقر استفاده 
از متون ادبى است. خزاعى افزود: اقتباس، راهكارى براى بهبود وضعيت 
كيفى فيلم هاســت و ســينماى غرب نيز از اين نياز غافل نبوده و آثار 
بزرگ ســينمايى زيادى را بر اساس كتب تاريخى يا رمان ها ساخته اند. 
ســينماى ايران هم به بازروايى تصويرى و سينمايى كتاب ها بويژه در 
حوزه دفاع مقدس و ادبيات كودكان نياز دارد تا شاهد توليدات آثار فاخر 
باشــد. وى با اشاره به لزوم نشر كتاب هايى با موضوع سينما تاكيد كرد: 
زمانيكه به تاريخ ســينما در 100 ســال گذشته نگاه مى كنيد به نقش 
كتاب در شكل گيرى، گسترش، معرفى و قوام يافتن پديده سينما بيش 
از گذشته آگاه مى شويد. كتاب يار ديرين سينما و يكى از شاخص ترين 
ابزار گسترش سينما بوده است. با وجود همه پيشرفت هايى كه در حوزه 
ســينما اتفاق افتاده، همچنان كتاب يكى از ابزارهاى مهم و كارآمد در 
تاريخ نگارى ســينما، آموزش و پژوهش اين هنر محسوب مى شود كه 
انبوه علاقمندان، هنرمندان، دانشجويان و عموم مردم از امكان استفاده 
از آن برخوردارند. رئيس ســازمان سينمايى برگزارى نمايشگاه كتاب را 
در كنار رويداد فرهنگى اجتماعى بزرگى چون جشنواره فيلم فجر يكى 
از رويدادهاى مهم در سطح ملى و منطقه اى دانست و ادامه داد: جايگاه 
اين نمايشگاه در بين مردم جامعه كاملا تثبيت شده است. اين نمايشگاه 
ميعادگاه بزرگ فرهيختگان كشور از نسل هاى مختلف است كه بايد آن 

را به فال نيك گرفت.

رئيس سازمان سينمايى مطرح كرد؛

سينما به فقر اقتباس 
از متون ادبى دچار 

است

گنجينه

ورزشی

تخت گاز

از ھر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

بدون شرح

Aston Martin DBXآستون مارتين 
شــايد با خود فكر كرده ايد كه چرا Aston يك خودروى الكتريكى يا يك خودروى نيم شاســى به بازار معرفى نمى كند؟! در اين 
نمايشــگاه، اين شــركت خودروسازى با معرفى DBX در واقع با يك تير دونشان زد و كلاس جديدى در خودروهاى توليدى اين 
شركت بازكرد كه مى تواند طيف وسيعى از طرفداران اين برند بريتانيايى را به سمت اين خودرو جذب كند. خودرويى كه در واقع 
پاسخى به درخواست طرفداران اين برند است. هر چرخ اين خودرو به موتورالكتريكى مستقلى تجهيز شده و نيازى به برقرارى 

ارتباط ميان آن ها نيست. در داخل خودرو نيز سرنشينان مى توانند از طراحى خيره كننده DBX و فضاى كافى آن لذت ببرند.
Aston Martin Vulcan اين محصول كاملا متفاوت از استون، Vulcan نام دارد كه با قدرت 800 اسب بخار در نمايشگاه خودرو ژنو 

خودنمايى كرد. بنابرگفته مسئولان اين شركت خودروسازى، هر 24 نمونه محدود اين خودرو كاملا شبيه به اين طرح خواهد بود 
و تنها بهينه سازى هايى جزئى در آن ها شاهد خواهيم بود.

اكيپ: نيمار و وراتى به دنبال جدايى
طبق اعلام روزنامه اكيپ نيمار و وراتى دو ستاره سرشناس پارى سن ژرمن خواستار جدايى از اين تيم شده اند. به گزارش ايسنا و 
به نقل از اكيپ، پارى سن ژرمن فصل نااميد كننده اى را تجربه كرد. تيم پاريسى با وجود بازيكنان سرشناس زيادى كه در اختيار 
دارد از جام حذفى فرانسه كنار رفت و در ليگ قهرمانان اروپا هم با شكست در هر دو بازى رفت و برگشت برابر بايرن مونيخ از 
صعود به يك چهارم نهايى بازماند. لوشامپيونه تنها جامى است كه پارى سن ژرمن اميدوار به كسب آن است. هواداران از وضعيت 
تيم در فصل جارى اصلا راضى نيستند. در گزارش روزنامه اكيپ آمده است كه  عملكرد نااميد كننده پارى سن ژرمن باعث شده 
است تا چند ستاره تيم از جمله نيمار و وراتى خواستار جدايى از اين تيم شوند. نيمار 31 ساله و وراتى 30 ساله تا سال 2025 با 
پارى سن ژرمن قرارداد دارند. روزنامه اكيپ در ادامه گزارش خود نوشت كه با وجود علاقه اين دو بازيكن به جدايى از پارى سن 

ژرمن هنوز اين باشگاه براى آنها تصميم گيرى نكرده است.
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پیشنھاد

چھره روز

كتاب هنر شفاف انديشيدن
كتاب هنر شــفاف انديشــيدن با عنــوان اصلى 
زمينــه  در  كتابــى   �e art of thinking clearly

تصميم گيرى، شناخت و اشــتباه ها از جنبه هاى 
روان شناســى اثر رولف دوبلى است. رولف دوبلى، 
نويســنده، رمان نويس و كارآفرين سويسى است و 
فارغ التحصيل ام بى اىِ و دكتراى فلسفه ى اقتصاد 
از دانشگاه سنت گالن سويس است. رولف دوبلى به 
خاطر نوشــتن كتاب هنر شفاف انديشيدن بسيار 
معروف شد و كتابش به ســرعت در صدر جدول 
كتاب هاى پرفروش آلمان قرار گرفت و به زبان هاى 
متعددى ترجمه شد. اين كتاب شامل مواردى است 
كه تحت عنوان خطاهاى ذهنى شناخته مى شود. 
در واقــع ما در طول فرآيندهاى مختلــف ذهنى از جمله تصميم گرفتن، انتخاب كردن و… 
دچار خطاهايى مى شويم كه بعضا حتى چيزى از آن ها نمى دانيم. رولف دوبلى در اين كتاب 
مى كوشد براساس مطالعات، تحقيقات و تجربيات شخصى اش عمده ى اين خطاها را شناسايى، 
بازخوانــى و معرفى كند. همان گونــه كه خود در مقدمه ى كتابش ذكر مى كند، فهرســت 
خطاهايش كامل نيســت و موارد ديگرى را نيز مى توان به آن افزود. او براســاس مشاهدات 
علمى، نتايج آمارى، اســتدلال ها و استنتاج هاى منطقى (در حوزه ى علوم اجتماعى)، با ذكر 
مثال ها و نمونه هاى ملموس، جهان بينى خود را درباره ى خطاهاى شناختى مطرح مى كند اين 
كتاب در 99 بخش كوتاه تك تك خطاهايى كه ذهن به شكل غيرعمدى و ناخودآگاه مرتكب 

مى شود را به همراه مثال هاى مختلف و عموما ساده و قابل درك بررسى مى كند.

سهراب سپهرى
ســهراب سپهرى زاده كاشان در سال 1308 ،شاعر، 
از نويسندگان و شاعران معاصر ايران و نقاش توانايى 
بوده است. اشعار سهراب سپهرى به چندين زبان دنيا 
ترجمه شده است. ســهراب سپهرى از نامدار ترين 
شــاعر معاصر ايرانى است كه ابتدا سرودن شعر را با 
سبك نيمايى آغاز كرده است. اما به تدريج به شيوه 
جديد از ديدگاه انسان دست يافت كه در حجم سبز 
مشــخص مى شود. از جمله شعرهاى معروف او مى 
توان به صداى پاى آب، مســافر و شرق اندوه اشاره 
كرد. ســپهرى در يكم ارديبهشت ماه سال 1359 و 
در شهر تهران ، بر اثر سرطان دار فانى را وداع گفت.

چه كســى مى داند كــه تو در پيلــه تنهايى خود 
تنهايى؟

چه كســى مى داند كه تو در حســرت يك روزنه در فردايى؟ - پيله ات را بگشا…. تو به اندازه 
پروانه شدن زيبايى

                                                                                             قايقى خواهم ساخت
                                                                                            خواهم انداخت به آب
                                                                            دور خواهم شد از اين خاك غريب
                                                               كه در آن هيچ كسى نيست كه در بيشه عشق
                                                                                              قهرمانان را بيدار كند

پدر ســهراب، اسداالله سپهرى، كارمند اداره پست و تلگراف كاشان، اهل هنر بود. وقتى سهراب 
خردســال بود، پدرش به بيمارى فلج مبتلا شــد و در سال 1341 درگذشــت. مادر سهراب، 

ماه جبين كه اهل شعر و ادب هم بود، در خرداد سال 1373 درگذشت.

فرھنگ

عراقى ها دفاع بســيار شــديدى مى كردنــد و آتش 
ســنگينى مى ريختنــد، بمباران هــاى هوايى مكرر 
مى كردند، بمب هاى خوشــه اى ضدنفر مى ريختند. 
تقريباً هر شــب تا صبح با شــليك منورها، دشت را 
روشن نگه مى داشتند و تلاش مى كردند اين سرزمين 
را حفظ كنند.به گزارش ايسنا،  محمدباقرى؛ مسئول 
وقت اطلاعات قرارگاه فتح و فرمانده فعلى ستاد كل 
نيروهاى مســلح در جلد چهارم كتاب «پرسش هاى 
اساســى جنگ» به عمليات بيت المقــدس و ادامه 
عمليات بعد از مرحله دوم اشاره مى كند و دراين باره، 
توضيح داده است: «من خودم تقريباً مطمئن بودم كه 
در مرحله اول و دوم (عمليات بيت المقدس) مشــكل 
چندانى نخواهيم داشــت، ولى اينكه بعد از مرحله دوم چه كار خواهيم كرد و چه اتفاقاتى خواهد 
افتاد، براى خود من خيلى مبهم بود. يك هفته از عمليات بيت المقدس گذشته بود و ما هنوز آنجا 
درگير بوديم. براى من روشــن نبود كه لشــكرهاى 5 و 6 (عراق) چه وضعيتى پيدا خواهند كرد، 
ما چه خواهيم كرد و آن ها چه خواهند كرد. يا قرارگاه نصر كه به مشــكل برخورد، من هيچ افق 
روشنى نداشتم كه تصرف خرمشهر امكان پذير است يا نه. تا اينجا رفته بوديم، اما نمى دانستيم در 
ادامه چه پيش خواهد آمد. پس از عقب نشينى لشكرهاى 5 و 6 و رفتن آن ها پشت مرز، ما مطمئن 
بوديم كه از مرز نمى توانيم مستقيم به سمت اروند برويم، بلكه بايد به سمت جنوب برويم تا پشت 
واحدهاى لشكر 5 و 6 قدرى ناامن شود؛ اما اينكه لشكرهاى 5 و 6 به اين راحتى عقب نشينى كنند، 

دور از انتظار بود، ولى اين اتفاق افتاد.

زمانى كه سرنوشت خرمشهر براى فرماندهان مبهم شد

دوشنبه 24 دی 1403  12 رجب 1446  13 ژانویه 2025

    سال بیستم    شماره  5591

۴گزینهنامدارسرمربیگریتیمملیوزنهبرداری
نام چهار نفر به عنوان گزینه سرمربیگری تیم ملی وزنه برداری مطرح شده است که احتمالا جانشین نواب نصیرشلال از بین آنها انتخاب می شود.به گزارش ایسنا، نواب نصیرشلال 
سرمربی تیم ملی وزنه برداری بزرگسالان ایران روز گذشته از سمت خود کناره گیری کرد.با توجه به اینکه تیم ملی وزنه برداری بزرگسالان اردیبهشت سال آینده مسابقات 
قهرمانی بزرگسالان آسیا را در پیش دارد، از این رو باید انتخاب سرمربی تیم ملی هر چه سریع تر در دستور کار کمیته فنی قرار بگیرد.در این میان برخی اسامی به عنوان 
گزینه سرمربیگری تیم ملی مطرح شده اند. حسین توکلی قهرمان المپیک سیدنی و سرمربی سابق تیم ملی جوانان، کوروش باقری قهرمان سابق جهان و سرمربی سابق تیم 
ملی، بهمن زارع مربی تیم ملی و بهداد سلیمی قهرمان المپیک لندن و نایب رئیس فعلی فدراسیون کاندیداهای سرمربی گری هستند که باید دید در نهایت چه کسی جانشین 

نصیرشلال در تیم ملی می شود.

4


